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1. Inleiding 

Uit het voorlopig verslag inzake het voorstel tot verlenging en beperkte 
wijziging van de WAGGS blijkt dat de leden van de verschillende fracties 
zich uitvoerig en indringend hebben bezig gehouden met de inhoud en 
het functioneren van deze wet en de daaraan ten grondslag liggende 
problematiek. Ter beantwoording van de in het voorlopig verslag 
gestelde vragen zal ik achtereenvolgens ingaan op het doel van de wet, 
budgetteringsregelingen, differentiatie, onderhandelingsvrijheid (mede in 
het licht van lAO-verdrag nr. 87), de werkingssfeer, de ruimtevaststelling 
en enkele resterende aandachtspunten. In een bijlage zal ik een cijfer-
matig inzicht geven in de feitelijke arbeidsvoorwaardenontwikkeling in de 
g + g-sector sinds de invoering van de WAGGS op 1 januari 1986. 

Voor een vooruitblik op 1989, verwijs ik, mede in verband met een 
vraag van de leden van de S.G.P. fractie, naar de brief die ik op 
Prinsjesdag heb gezonden aan de organisaties van werkgevers en 
werknemers en die in afschrift naar de Tweede Kamer is gezonden 
(Tweede Kamer 1988-1990, 20 800, hoofdstuk XV, nr. 6). 

2. Doel van de wet 

In de bijdragen van de leden van de fracties aan het voorlopig verslag 
wordt nergens het onderliggende doel van de WAGGS ter discussie 
gesteld. Wel stellen met name de leden van de V.V.D. fractie, alsmede 
de leden van de fracties van C D A . en P.v.d.A. vragen over de mate 
waarin en de wijze waarop het doel met behulp van de wet bereikt wordt. 
Met het oog op deze vragen wil ik hier het doel van de wet nog eens 
uiteenzetten. Kortweg gaat het om een kader met een drieledige 
doelstelling: a. beheersing van collectieve uitgaven, b. behoud van 
onderhandelingsvrijheid en o het voorkomen van ernstige afwenteling op 
de dienstverlening. Daarnaast biedt de wet een operationele 
mogelijkheid om tussen g + g- en overheidssector, alsmede binnen de 
g +g-sector te koment tot een rechtvaardige verdeling van de voor 
arbeidsvoorwaardenontwikkeling beschikbare collectieve middelen. 

Gegeven de expiratiedatum van 31 december 1988 kan de WAGGS 
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als een tijdelijke regeling aangemerkt worden. Wat met de WAGGS 
wordt beoogd zal echter ook na 31 december 1988 van een wettelijke 
basis voorzien moeten worden. Zou dat achterwege blijven dan zou een 
vacuüm ontstaan, met onverantwoorde risico's voor de omvang van de 
collectieve uitgaven en voor de omvang en de kwaliteit van de dienstver-
lening in de g +g-sector. 

De leden van de P.v.d. A-fractie vragen zich af of met het wetsvoorstel 
tot verlenging en wijziging van de WAGGS wel recht wordt gedaan aan 
de opvatting van de meerderheid van de Tweede Kamer ten tijde van de 
totstandkoming van de WAGGS. Zij wijzen daarbij op het amendement-
De Korte (Tweede Kamer, 1985-1986, 18 479 nr. 22) met betrekking tot 
de einddatum van de vigerende wet. Ik meen dat de bedoeling van dit 
amendement duidelijk wordt in samenhang met de motie-De Korte 
(Tweede Kamer, 1985-1986, 18 479 nr. 26). In deze door de Kamer 
aanvaarde motie wordt uitgesproken dat het streven naar adequate 
budgetteringssystemen de WAGGS op den duur overbodig maakt en 
verzoekt zij de regering de WAGGS voor 31 januari 1987 te evalueren. 
De gevraagde evaluatie is verricht; het resultaat heeft de Kamer 
ontvangen. 

De vraag van met name de leden van de V.V.D.fractie of niet aan een 
budgetteringsregeling de voorkeur gegeven moet worden boven 
aanwijzing krachtens de WAGGS beantwoordt de regering positief. 

3. Aanwijzing en budgettering 

De leden van met name de fractie van C.D.A., V.V.D. en P.v.d.A. 
hebben vragen gesteld over de verschillen en overeenkomsten tussen 
aanwijzing en budgettering, over de aan een budgetteringsregeling te 
stellen voorwaarden en over de stand van zaken met betrekking tot de 
totstandkoming van budgetteringsregelingen en het beleid dat de 
regering hier voert. Ten behoeve van de beantwoording van de door de 
leden van de fracties gestelde vragen wil ik beide alternatieven in het 
kort schetsen in relatie met het doel van de wet. 

3.1. Algemeen 

Het doel van de wet, zoals hiervoor uiteengezet, wordt als volgt 
nagestreefd. Vooraf wordt vastgesteld in welke mate de kosten van 
verbetering van arbeidsvoorwaarden ten laste van de collectieve 
middelen gefinancierd kunnen worden. Deze financiële ruimte wordt 
door de overheid vooraf onvoorwaardelijk aan de sector beschikbaar 
gesteld en wordt achteraf niet meer bijgesteld (a). Vervolgens is het 
arbeidsvoorwaardenoverleg een zaak van vrij overleg tussen sociale 
partners (b). Tenslotte toetst de overheid of - in geval van een 
overschrijding van de beschikbaar gestelde financiële ruimte - deze 
overschrijding leidt tot een ernstige aantasting van de dienstverlening of 
tot een onaanvaardbare stijging van de uitgaven ten laste van de collec-
tieve middelen (c). Met de invoering van de WAGGS is met betrekking 
tot de financiering van de arbeidsvoorwaardenontwikkeling in de g + g-
sector geen sprake meer van «open-einde regelingen». 

Voor aangewezen sectoren is het voorgaande in de wet geregeld. De 
krachtens artikel 5 WAGGS in het zogenaamde ruimtebesluit vastge-
stelde ruimte-percentages moeten krachtens artikel 12 WAGGS bij de 
vaststelling van subsidies, premies, tarieven en begrotingen verdiscon-
teerd worden. 

Het voorgaande kan echter ook in een budgetteringsregeling geregeld 
worden. De vakminister zal dan bij de vaststelling van het budget aan 
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moeten geven welke financiële ruimte in het budget is verdisconteerd 
voor verbetering van arbeidsvoorwaarden (a). Vervolgens zijn cao-
partijen vrij om een cao overeen te komen (b). Binnen het kader van het 
totale budget zijn zij daarbij niet gebonden aan de ruimte, die bij de 
vaststelling van het budget als rekennorm is gehanteerd, aangezien zij 
binnen het totale budget financiële middelen en kosten kunnen 
verschuiven. Overschrijding zal echter niet mogen leiden tot ernstige 
aantasting van de dienstverlening. Hierop zal de vakminister toezicht 
moeten kunnen houden (c). De toetsing heeft uitsluitend betrekking op 
de totale kostenontwikkeling in verband met arbeidsvoorwaarden. De 
vraag van de leden van de fracties van V.V.D. en P.v.d.A. of de Minister 
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid (of de vakminister) bij een 
budgetteringsregeling directe invloed wil uitoefenen op de arbeidsvoor-
waardenontwikkeling kan onomwonden met nee beantwoord worden. 
Hetzelfde geldt overigens evenzeer voor aangewezen sectoren. 

Indien het doel van de wet, zoals hiervoor aangegeven, langs de weg 
van budgettering bereikt wordt, blijft aanwijzing achterwege of wordt zij 
ingetrokken. In beginsel kan elke sector een budgetteringsregeling 
overeen komen. Het is dus - zeker in normatief opzicht - niet juist om, 
zoals de leden van de P.v.d.A.-fractie doen, aanwijzing krachtens de 
WAGGS aan te merken als de regel en budgettering als de uitzondering 
daarop. Er is veeleer sprake van fasering. Zolang er voor een deelsector 
nog geen bücïgetteringsregeling is, moet feitelijk worden teruggevallen 
op aanwijzing krachtens de WAGGS. 

Het voorgaande geeft naar mijn mening ook antwoord op de vraag van 
de leden van de V.V.D. fractie op grond van welke overwegingen het 
kabinet tot de conclusie is gekomen dat een verdere ontwikkeling van 
budgetteringsregelingen geen wijziging van de huidige wettekst vereist. 
Zoals uit de antwoorden op de verschillende vragen blijkt, concludeert 
het kabinet overigens niet dat er geen belemmeringen meer zijn voor een 
verdere ontwikkeling van budgetteringsregelingen, maar dat deze niet in 
de huidige wettekst gelegen zijn. 

3.2. Overeenkomsten en verschillen; voorwaarden 

De leden van de P.v.d.A.-fractie hebben gevraagd om een overzicht 
van overeenkomsten en verschillen tussen aanwijzing en budgettering. 

Een belangrijke overeenkomst tussen aangewezen en gebudgetteerde 
sectoren is gelegen in de omvang van de financiële ruimte. Voor beide 
stelt de overheid vooraf vast welke financiële ruimte voor verbetering van 
arbeidsvoorwaarden ten laste van de collectieve middelen verdisconteerd 
wordt in de financieringsstromen of de budgetten. Er is geen enkel 
argument om voor gebudgetteerde sectoren a priori van een grotere of 
een kleinere ruimte uit te gaan. Een grotere of kleinere ruimte voor een 
aangewezen of gebudgetteerde sector kan wel worden vastgesteld, 
indien daar gegronde argumenten voor zijn. Op de vragen van met name 
de leden van de fracties van C.D.A. en V.V.D. met betrekking tot diffe-
rentiatie bij de ruimtevaststelling zal ik nog nader ingaan. 

Een andere belangrijke overeenkomst is dat ten aanzien van zowel 
aangewezen als gebudgetteerde sectoren toepassing van het ultimum 
remedium overwogen kan worden, indien een overschrijding van de 
financiële ruimte voor arbeidsvoorwaardenontwikkeling leidt tot ernstige 
aantasting van de dienstverlening. Natuurlijk kunnen ook andere 
oorzaken tot aantasting van de dienstverlening leiden. Alleen indien een 
ernstige aantasting van de dienstverlening het toerekenbare gevolg is 
van een overmatige arbeidsvoorwaardenontwikkeling is bevriezing van 
arbeidsvoorwaarden het geëigende middel om corrigerend op te treden. 
Aangezien de financieringsstroom of het budget na toepassing van het 
ultimum remedium «normaal» kan worden verhoogd met de financiële 
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ruimte voor arbeidsvoorwaardenontwikkeling, maar niet voor verdere 
verbetering van arbeidsvoorwaarden mag worden besteed, wordt de 
sector alsdan in staat gesteld de aangetaste dienstverlening te 
herstellen. Het is in dit verband overigens goed om vast te stellen dat het 
tot nu toe niet nodig is gebleken om het ultimum remedium toe te 
passen. 

De directe bemoeienis van de Minister van Sociale Zaken en Werkge-
legenheid met de gebudgetteerde sectoren beperkt zich - zoals de leden 
van de C D A . fractie veronderstellen - strikt genomen tot een eventuele 
- in overeenstemming met de vakminister - toepassing van het ultimum 
remedium. De beoordeling van de vraag of er sprake is van een ernstige 
aantasting van de dienstverlening is daarbij - net als bij aangewezen 
sectoren - primair de verantwoordelijkheid van de vakminister. De vakmi-
nister is ook primair verantwoordelijk voor een goede uitvoering van de 
budgetteringsregeling. Wel speelt binnen het kabinet de minister van 
SZW een coördinerende rol bij de jaarlijkse aanpassing van de budgetten 
in verband met arbeidsvoorwaardenontwikkeling en de beoordeling van 
laatstgenoemde ontwikkeling in gebudgetteerde sectoren. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vragen zich in dit verband af wanneer 
er sprake is van een «aanmerkelijke» overschrijding van de rekennorm. Ik 
wijs er op dat bij de beleidsmatige beoordeling van de feitelijke arbeids-
kostenontwikkeling niet de overschrijding als zodanig, maar de eventueel 
daaruit voortvloeiende aantasting van de dienstverlening relevant is. Een 
overschrijding van de rekennorm is daarbij een indicatie dat er sprake 
kan zijn van de afwenteling op de dienstverlening. In de praktijk zal die 
indicatie natuurlijk sterker zijn naar mate er sprake is van een procen-
tuele overschrijding van de loonsom van enige omvang of van een 
herhaalde, cumulerende overschrijding. 

Het belangrijkste verschil tussen aangewezen en gebudgetteerde 
sectoren is dat aangewezen sectoreo.,met de Minister van Sociale Zaken 
en Werkgelegenheid overleggen over de arbeidsvoorwaardenontwik-
keling en met de vakminister over de ontwikkeling van het voorzieningen-
niveau, terwijl er bij gebudgetteerde sectoren en instellingen sprake is 
van integraal overleg met de vakminister over de totale kostenontwik-
keling en het voorzieningenniveau. De relatie met de overheid verloopt 
derhalve uitsluitend via het vakdepartement. 

In verband met een budgetteringsregeling is verder van groot belang 
dat hiervoor een afspraak vereist is tussen vakminister en de betrokken 
deelsector/insteling. De deelsector/instelling zal hiervoor dus uitdruk-
kelijk moeten kiezen. Bij aanwijzing is sprake van een eenzijdige 
handeling door de overheid. 

De leden van de fracties van C.D.A., V.V.D. en P.v.d.A. hebben vragen 
gesteld over de voorwaarden die aan een budgetteringsregeling in het 
kader van de WAGGS gesteld worden. Ik wijs er op dat er hierbij in het 
beleid geen sprake is van nieuwe of recent ontwikkelde voorwaarden. De 
voorwaarden, die thans aan een budgetteringsovereenkomst als bedoeld 
in artikel 2 lid 3 WAGGS worden gesteld, zijn die, welke genoemd zijn in 
mijn brief aan de Tweede Kamer van 24 oktober 1985 (Tweede Kamer, 
1985-1986, 18 479 nr. 34). Deze voorwaarden, die eveneens zijn 
vermeld in de budgetteringsrapportage aan de Tweede Kamer van 
januari 1987 (Tweede Kamer 1986-1987, 19 700, nr. 50) en in het 
Evaluatierapport-WAGGS (Tweede Kamer, 1987-1988, 20 200, nr. 90) 
zijn: 

a. het budget moet jaarlijks voor aanvang van het kalenderjaar worden 
vastgesteld; 

Deze voorwaarde waarborgt dat cao-partijen in gebudgetteerde 
sectoren evenals dat in de aangewezen sectoren het geval is vooraf 
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zekerheid hebben over de omvang van de uit collectieve middelen 
beschikbare financiering. 

b. voorafgaand aan de vaststelling van het budget moet overleg 
tussen de betrokken vakminister en de sector of instelling plaatsvinden; 

Deze voorwaarde spreekt voor zichzelf. In dit overleg kan ook 
besproken worden of er aanleiding is voor het vaststellen van een gedif-
ferentieerde rekennorm. 

c. voor de vaststelling van de rekennorm voor de arbeidsvoorwaarden-
ontwikkeling moet worden uitgegaan van de in de WAGGS genoemde 
algemene criteria, te weten de arbeidsvoorwaardenontwikkeling en de 
daaruit voortvloeiende kosten in de marktsector en de wenselijk geachte 
omvang van de uitgaven ten laste van de collectieve middelen; 

Zoals ik hiervoor al heb gesteld zijn er geen goede redenen om de 
kosten, voortvloeiend uit verbetering van arbeidsvoorwaarden van gebud-
getteerde sectoren a priori in een grotere of geringere mate ten laste van 
de collectieve middelen te financieren dan voor aangewezen sectoren het 
geval is. Zou dat wel het geval zijn, dan zou de overheid terecht een 
ongelijke behandeling van werknemers in de verschillende deelsectoren 
verweten kunnen worden. 

d. het budget mag niet achteraf worden bijgesteld op grond van de 
feitelijke kostenontwikkeling; 

Ook deze voorwaarde spreekt naar mijn mening voor zichzelf. Cao-
partijen krijgen vooraf de zekerheid over de financiering van de cao-
verbeteringen ten laste van de collectieve uitgaven, maar kunnen 
achteraf geen bijstelling claimen als de kosten hoger uit blijken te vallen. 

e. overschrijding van de rekennorm voor de arbeidsvoorwaardenont-
wikkeling mag niet leiden tot ernstige aantasting van de dienstverlening; 

Aangezien binnen het budget een uitwisseling van volume en arbeids-
voorwaarden toegestaan is, moet deze voorwaarde voorkomen dat een 
dergelijke uitwisseling leidt tot een ernstige aantasting van de omvang of 
de kwaliteit van de dienstverlening. 

f. eenmaal per jaar moet de vakminister geïnformeerd worden over de 
feitelijke arbeidskostenontwikkeling. 

Deze voorwaarde stelt de vakminister in staat de feitelijke kostenont-
wikkeling te toetsen aan de rekennormen, waarvan bij de vaststelling van 
het budget was uitgegaan. Zoals gezegd is er pas aanleiding voor nadere 
actie indien bij de toetsing blijkt dat een overschrijding van de rekennorm 
tot een ernstige aantasting van dienstverlening leidt. 

Mede in antwoord op de vraag van de leden van de C.D.A.-fractie met 
betrekking tot een mogelijk «WAGGS-conforme» opstelling van de 
vakministers wijs ik erop dat deze criteria in het overleg over budgette-
ringsregelingen het uitgangspunt zijn geweest. Het is in dit verband goed 
om zich te realiseren dat van deze zes voorwaarden er drie (c, d en e) als 
materiële voorwaarden kunnen worden getypeerd, terwijl de overige drie 
(a, b en f) veel meer het karakter hebben van een procedurevoorschrift. 
Andere voorwaarden dan de hiervoor genoemde zijn er niet en ik heb ook 
geen aanwijzingen dat in concrete sitauties andere voorwaarden gesteld 
zijn. 

In tegenstelling tot de opvatting van de RCO, waarnaar de leden van 
de V.V.D. fractie verwijzen, alsmede tot de mening van de leden van de 
P.v.d.A.-fractie, ben ik van mening dat de hiervoor beschreven 
voorwaarden logisch voortvloeien uit de bedoeling van een budgette-
ringsregeling. Het minimumkarakter van deze voorwaarden geeft mijns 
inziens daarom geen enkele grond tot het in negatieve zin spreken over 
het «stellen van voorwaarden vooraf». 
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3.3. Beleidsvoornemens ter zake van budgetteringsregelingen 

De leden van verschillende fracties hebben vragen gesteld met 
betrekking tot het beleid en de beleidsvoornemens van de regering ten 
aanzien van de verdere ontwikkeling van budgetteringsregelingen, 
alsmede over de feitelijke stand van zaken op dit moment. De leden van 
de fracties van V.V.D. en P.v.d.A, vragen zich af waarom de regering zo 
weinig vorderingen heeft gemaakt. De leden van de C.D.A.-fractie 
overwegen of een «WAGGS-conforme» opstelling van de vakministers 
hierbij wellicht een rol speelt. 

Het kabinet geeft zoals gezegd voor het bereiken van het doel van de 
wet de voorkeur aan de weg van budgettering boven aanwijzing 
krachtens de WAGGS en deelt in deze derhalve de opvatting van de 
Kamer. De totstandkoming van concrete budgetteringsregelingen is in de 
eerste plaats een zaak van de betreffende sectoren/instellingen in 
overleg met de vakminister, waaronder de sector/instelling ressorteert. 
De Minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid heeft vooral een 
coördinerende en stimulerende rol. Anders dan de leden van de 
V.V.D. fractie veronderstellen heeft de Minister van Sociale Zaken en 
Werkgelegenheid de vakministers alle ruimte geboden om tot budgette-
ringsregelingen te komen. De regering is, zoals al kenbaar gemaakt in de 
brief waarmee het Evaluatierapport WAGGS aan de Tweede Kamer is 
aangeboden (Tweede Kamer, 1987-1988, 20 200, hoofdstuk XV, nr. 90), 
voornemens het tot stand brengen van budgetteringsregelingen en initia-
tieven van partijen daartoe in de komende periode verder te stimuleren. 
Voor de totstandkoming van een budgetteringsregeling als bedoel in 
artikel 2 lid 3 WAGGS is echter ook de medewerking van de betreffende 
sector nodig. De indruk bestaat dat gegeven de in de WAGGS 
opgenomen einddatum van 31 december 1988 veel sectoren in de 
afgelopen periode een afwachtende houding hebben aangenomen. 
Verlenging van de WAGGS zal de sectoren nadrukkelijker voor de keuze 
plaatsen tussen aanwijzing of budgettering. Een verlenging voor een 
beperkte duur en zeker een verlenging van jaar tot jaar, zoals de leden 
van de P.v.d.A.-fractie suggereren, zal er naar mijn mening onvermijdelijk 
toe leiden dat sectoren een afwachtende houding zullen blijven 
aannemen. 

De leden van de V.V.D. fractie vragen zich af hoe het komt dat de 
regering als enige van de betrokken partijen (overheid, werkgevers en 
werknemers) tot de conclusie komt dat de wet niet opnieuw van een 
einddatum voorzien zou moeten worden. De argumentatie van de 
regering is hiervoor uiteengezet. Dat de organisaties van werkgevers en 
werknemers het regeringsstandpunt niet delen, komt naar mijn mening in 
belangrijke mate voort uit hun negatieve waardering van de WAGGS als 
zodanig. Kernbezwaar is daarbij - zo blijkt regelmatig uit standpunten 
van de organisaties - de beperkte omvang van de op grond van de 
WAGGS beschikbaar gestelde financiële ruimte. Ik onderschrijf in dit 
verband de opmerking van de G.P.V-fractie dat de WAGGS niet slechts 
een kader biedt voor een situatie van financiële krapte, maar ook voor 
een situatie met meer financiële ruimte. Ik deel de opvatting van deze 
fractie dat die situatie wel eens tot een andere - positievere - waardering 
van de WAGGS zou kunnen leiden. 

De leden van de fracties van C D A . , V.V.D., P.v.d.A. en S.G.P. vragen 
naar de huidige stand van zaken met betrekking tot budgetteringsrege-
lingen. De budgetteringsregelingen voor de binnenlandse omroep, de 
Wereldomroep en een aantal regionale omroepen functioneren sinds 1 
januari 1986. De proefneming met een budgetteringsregeling voor de NS 
wordt binnenkort geëvalueerd. Met de sector uitvoeringsorganen sociale 
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verzekeringen (bedrijfsverenigingen, ziekenfondsen en de Zieken-
fondsraad) is in 1986 uitvoerig overleg gevoerd over het tot stand-
brengen van budgetteringsregelingen. Uiteindelijk bleken deze deelsec-
toren niet bereid een budgetteringsregeling te treffen, uitgaande van de 
hiervoor genoemde uitgangspunten, waarbij vooral een rol speelde het 
uitgangspunt dat bij de vaststelling van het budget niet a priori van een 
grotere ruimte voor arbeidsvoorwaardenontwikkeling uitgegaan kan 
worden. Over het verloop en de uitkomst van dit overleg bent u uitvoerig 
geïnformeerd (Tweede Kamer, 1986-1987, 19 700 nr. 50). Tussen het 
Ministerie van Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur en de NZR hebben 
sinds eind 1987 besprekingen plaatsgevonden over het aangaan van een 
budgetteringsregeling. Dat er nog geen regeling is tot stand gekomen 
vindt zijn oorzaak niet in concrete geschilpunten. Wel is de onderhavige 
materie zeer complex en is om inhoudelijke en procedurele redenen een 
langdurig afwegingsproces onvermijdelijk. Definitieve besluitvorming 
over een eventuele regeling zal nog minimaal enige maanden vergen. 
Totstandkoming van deze budgetteringsregeling zou betekenen dat rond 
de helft van de g +g-sector een budgetteringsregeling heeft. 

De leden van de V.V.D.-fractie vragen een reactie van de regering op 
de stelling van de NZR dat de evaluatie van de WAGGS te eenzijdig 
gericht is geweest op het aspect kostenbeheersing en dat de WAGGS op 
langere termijn leidt tot cumulatie van aantasting van het zorg- en 
dienstverleningsniveau, zonder dat hieraan politieke keuzes ten grondslag 
liggen. Ik heb van deze stellingen kennis genomen en heb erop gerea-
geerd in een brief aan de voorzitter van de NZR van 10 mei 1 988, 
waarvan de Kamer een afschrift heeft ontvangen. Ik heb in mijn reactie 
geconcludeerd dat het verwijt van de NZR - die in tegenstelling tot 
andere organisaties van werkgevers en werknemers niet in de evaluatie 
heeft willen participeren - met betrekking tot de vermeende eenzij-
digheid van de evaluatie voorbij gaat aan de uitvoerige aandacht die in 
de evaluatie is besteed aan de aspecten onderhandelingsvrijheid en 
niveau van dienstverlening. Met betrekking tot de zorg van de NZR voor 
het niveau van dienstverlening, heb ik erop gewezen dat de in het Evalua-
tierapport geïnventariseerde cao's op een enkele uitzondering na niet 
hebben geleid tot overschrijding van de beschikbare ruimte. Er zijn dan 
ook geen aanwijzingen dat de arbeidsvoorwaardenontwikkeling in het 
kader van de WAGGS heeft geleid tot aantasting van het niveau van 
dienstverlening. 

Voorts vragen de leden van de V.V.D.-fractie nog een reactie van de 
regering op de kritiek uit de sector van de uitvoerders van werknemers-
verzekeringen, i.c. de Kring van Directeuren van Bedrijfsverenigingen. De 
regering heeft van de kant van de Kring van Directeuren van Bedrijfsver-
enigingen - die eveneens niet in de evaluatie heeft willen participeren -
tot op heden geen enkele reactie ontvangen, noch naar aanleiding van 
het Evaluatierapport, noch naar aanleiding van het voorstel de WAGGS 
te verlengen. Een op de opvattingen van de Kring van Directeuren van 
Bedrijfsverenigingen toegesneden reactie kan de regering dan ook niet 
geven. In meer algemene zin zie ik niet in in welk specifiek opzicht deze 
sector door de toepassing van de WAGGS belemmerd zou worden in de 
uitvoering van haar (wettelijke) taken. 

De leden van de P v d A . f r a c t i e doen de suggestie om een budgette-
ringsregeling op wettelijke grondslag te ontwerpen. Op het eerste 
gezicht kan ik mij bij deze suggestie niet zo veel voorstellen. Voor een 
nadere beoordeling van deze suggestie zou ik de leden van de fractie van 
de F.v.d.A. echter willen uitnodigen een verdere uitwerking daarvan te 
presenteren. 
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4. Differentiatie 

Met name de leden van de fracties van C.D.A. en V V D . hebben 
aandacht besteed aan de wenselijkheid en mogelijkheid van differentiatie 
bij de toepassing van de WAGGS. Ik onderschrijf de opvatting van de 
leden van de CDA. f rac t ie dat de WAGGS mogelijkheden biedt voor 
differentiatie. Er kan zowel sprake zijn van een gedifferentieerde arbeids-
voorwaardenontwikkeling binnen de algemene ruimte voor verbetering 
van arbeidsvoorwaarden, als van het toekennen van een gedifferenti-
eerde ruimte op grond van sector specifieke omstandigheden. Zowel bij 
aangewezen als bij gebudgetteerde deelsectoren/instellingen kunnen 
werkgevers door herschikkingen extra middelen vrijmaken voor de 
arbeidsvoorwaardenontwikkeling. Dit moet dan echter wel gebeuren in 
het kader van een bedrijfsvoering die niet ten koste gaat van het voorzie-
ningsniveau. 

De Dienst Collectieve Arbeidsvoorwaarden van mijn departement heeft 
onderzicht in welke mate binnen de algemene ruimte voor verbetering 
van arbeidsvoorwaarden sinds de invoering van de WAGGS daadwer-
kelijk sprake is geweest van een gedifferentieerde arbeidsvoorwaarden-
ontwikkeling. Uit dit onderzoek blijkt dat de differentiatie sinds 1986 is 
toegenomen en dat met name in 1988 sprake is van een gedifferentieerd 
beeld met betrekking tot overeengekomen salarisverhogingen, éénmalige 
uitkeringen en vergoedingen. 

Hoewel de omvang van de totale beschikbare financiële ruimte de 
afgelopen jaren slechts beperkte mogelijkheden bood voor het 
toekennen van een gedifferentieerde extra financiële ruimte, is in de 
periode 1986-1989 (met inbegrip van de voornemens van het kabinet 
voor 1989) aan een 15-tal deelsectoren in totaal ongeveer 100 min. 
extra ruimte gedifferentieerd toegekend. Ter vergelijking: de beschikbare 
algemene ruimte voor verbetering van arbeidsvoorwaarden bedraagt over 
deze periode ruim 700 min. Bovendien is vooruitgang geboekt, doordat 
criteria zijn ontwikkeld voor het te voeren beleid met betrekking tot diffe-
rentiatievoorstellen. Bij het vaststellen van gedifferentieerde ruimte dient 
bedacht te worden dat daardoor verbetering van arbeidsvoorwaarden in 
een sector in een grotere mate ten laste van de collectieve middelen 
gefinancierd wordt dan in andere sectoren. Uit oogpunt van een recht-
vaardige verdeling van de beschikbare ruimte over de verschillende 
deelsectoren zal van het vaststellen van een gedifferentieerde ruimte 
sprake kunnen zijn, mits geobjectiveerde sectorspecifieke argumenten er 
een gegronde aanleiding toe geven. 

De leden van de CD.A-fractie vragen het begrip «deelsector speci-
fieke achtergrond» in dit verband nader te omschrijven en vragen zich af 
of het probleem om accountants of specialisten te krijgen als zodanig 
beschouwd kan worden. Het gaat mij bij een «deelsector specifieke 
achtergrond» om omstandigheden, die zich in andere sectoren niet of 
niet in een vergelijkbare mate voordoen en die niet het voorspelbare 
gevolg zijn van door de deelsector zelf gevoerd arbeidsvoorwaarden-
beleid. Daarbij moet de uit bedoelde omstandigheden voortvloeiende 
problematiek van een zodanige omvang zijn dat er in redelijkheid niet van 
uit gegaan mag worden dat de problematiek binnen de beschikbare 
financiële ruimte opgelost kan worden. Arbeidsmarktknelpunten, die zich 
in min of meer vergelijkbare vorm en omvang in verschillende deelsec-
toren zullen voordoen, dienen in eerste instantie opgelost te worden door 
sectorspecifieke allocatie van algemene ruimte voor cao-verbeteringen. 
Wanneer een sector aantoonbaar met grotere arbeidsmarktknelpunten te 
kampen heeft dan andere sectoren en er sprake is van een substantiële 
financiële problematiek, kan hierin een aanleiding voor een gedifferenti-
eerde extra ruimte gevonden worden. 

Anders dan de leden van de CD.A-fractie veronderstellen zie ik niet in 
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waarom de in het kader van de WAGGS ontwikkelde criteria voor het 
toekennen van een gedifferentieerde ruimte niet zouden kunnen worden 
toegepast om bij de toepassing van een budgetteringsregeling een gedif-
ferentieerde rekennorm te hanteren. 

De leden van de C.D.A.fractie vragen of er extra middelen 
beschikbaar komen als voor de financiering van differentiaties geen 
zogenaamde herstructureringsmiddelen meer beschikbaar zijn. De 
omvang van de differentiaties behoeft zich niet meer te beperken tot de 
omvang van de jaarlijks beschikbaar komende herstructureringsmiddelen. 
Wanneer deze middelen in een bepaald jaar tekort schieten zullen extra 
middelen, die met verdere differentiaties gemoeid zijn in beginsel in 
mindering komen op de middelen voor algemene ruimte voor de arbeids-
voorwaardenontwikkeling g + g-sector. Voor een goed begrip merk ik nog 
op dat jaarlijks en structureel in de g + g-sector een bedrag van 18 min. 
aan zogenaamde herstructureringsmiddelen beschikbaar komt. 

Ten slotte wil ik in verband met de mogelijkheid van differentiatie nog 
wijzen op de mogelijkheid die de WAGGS biedt om door middel van 
extra efficiency-verhoging extra ruimte voor de arbeidsvoorwaardenont-
wikkeling vrij te maken. 

De door de leden van de V.V.D. fractie geciteerde opvatting van direc-
teuren van bedrijfsverenigingen dat de WAGGS contraproduktief werkt, 
omdat de arbeidsvoorwaardenruimte uniform wordt bepaald voor de 
meest uiteen lopende sectoren, snijdt naar mijn mening geen hout. In 
deze paragraaf gaf ik reeds aan welke mogelijkheden tot differentiatie de 
WAGGS biedt. Daaraan wil ik hier nog toevoegen dat in de marktsector 
sinds jaar en dag in termen van arbeidskosten de arbeidsvoorwaardenont-
wikkeling veel meer gekenmerkt wordt door uniformiteit, dan door grote 
verschillen. Sectorspecifieke invulling is hier de belangrijkste bron van 
differentiatie. 

5. Onderhandelingsvrijheid en internationale verdragsbepa-
lingen 

Verschillende fracties hebben vragen gesteld met betrekking tot de 
onderhandelingsvrijheid van de organisaties van werkgevers en 
werknemers in het kader van de WAGGS. In verband hiermee wijzen 
verschillende fracties er op dat de organisaties van werknemers bij de 
Internationale Arbeids Organisaties (IAO) een klacht aanhangig hebben 
gemaakt en vragen zij de visie van de regering hierop. 

Uit de doelstelling van de wet, zoals ik die hiervoor heb uiteen gezet, 
blijkt dat met de wet mede beoogd wordt de onderhandelingsvrijheid van 
sociale partners in stand te houden. Ook los van internationale verdrags-
bepalingen ten aanzien van de vrijheid van onderhandelngen over 
arbeidsvoorwaarden, acht de regering het gewenst dat de arbeidsvoor-
waarden in de g +g-sector geregeld worden in vrijelijk door sociale 
partners overeengekomen (collectieve) arbeidsovereenkomsten. De 
WAGGS houdt het tot stand komen van cao's in de g + g-sector dan ook 
op geen enkele manier tegen. De bemoeienis van de overheid bestaat in 
de allereerste plaats uit het beschikbaar stellen van financiële middelen 
en gaat in belangrijke mate aan het cao-overleg van werkgevers en 
werknemers vooraf. 

Het voorgaande geeft ook antwoord op de vraag van de leden van de 
fracties van P.v.d.A. en S G P . naar de positie van de organisaties van 
werknemers in het overleg over de ruimte voor arbeidsvoorwaardenont-
wikkeling. De overheid probeert in overleg als subsidiënt met de instel-
lingen en sectoren overeenstemming te bereiken over de beschikbaar te 
stellen financiële ruimte. Aangezien de werknemers in de g + g-sector 
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belang hebben bij de omvang van de financiële ruimte worden zij in de 
gelegenheid gesteld hun standpunt kenbaar te maken. Anders dan bij het 
overleg tussen de Minister van Binnenlandse Zaken en de centrales van 
overheidspersoneel is er echter geen sprake van arbeidsvoorwaarden-
overleg. Dat wordt in de g + g-sector - evenals in de marktsector -
gevoerd door de organisaties van werkgevers en werknemers en speelt 
zich volledig af buiten aanwezigheid van de overheid. Het is niet in te 
zien dat de WAGGS in de g f g-sector tot wezenlijk andere machtspo-
sities van werkgevers en vakbonden leidt. Ook in de marktsector is 
immers geen sprake van een onbeperkte ruimte voor arbeidsvoorwaarden-
ontwikkeling. 

Ik zou de leden van de P.v.d.A.-fractie, die expliciet vragen om een 
reactie op de stelling van de werknemersorganisaties, dat het machts-
evenwicht in hun nadeel verstoord wordt, willen voorhouden dat ook 
werkgeversorganisaties menen dat juist hun machtspositie verzwakt 
dreigt te worden. Wat hiervan zijn moge, ik durf de conclusie aan dat 
deze reacties illustreren dat de WAGGS er inderdaad toe geleid heeft dat 
werkgevers en werknemers meer «echt» met elkaar onderhandelen en 
zich daarom zorgen maken over de onderhandelingsposities. Voor de 
invoering van de WAGGS werden zij door de overheid als het ware op 
één hoop geveegd en werden de echte arbeidsvoorwaardenonderhande-
lingen in grote delen van de g +g-sector te veel met de overheid gevoerd 
en te weinig onderling. 

De voorgestelde wijziging van de overlegprocedure in het kader van de 
WAGGS (Artikel IB) is bedoeld om de inbreng van de organisaties van 
werkgevers en werknemers in een vroeger stadium te kunnen betrekken 
bij de (voorbereidende) besluitvorming over de ruimte door het kabinet. 
In antwoord op vragen ter zake van de leden van de fracties van C.D.A. 
en G.P.V. wijs ik er op dat deze wijziging voortvloeit uit een aanbeveling 
in het Evaluatierapport-WAGGS, die mede voortkwam uit de inbreng van 
de organisaties van werkgevers en werknemers tijdens de evaluatie. 
Hierbij is door organisaties van werkgevers opgemerkt dat het desge-
vraagd mogelijk zou moeten zijn om op een meer informele wijze van 
gedachten te wisselen over aangelegenheden die met de arbeidsvoor-
waardenontwikkeling samenhangen. De procedure biedt daartoe desge-
wenst die mogelijkheid, die een aanvulling op het formele overleg kan 
zijn. 

Verschillende fracties vragen de regering de klacht van de organisaties 
van werknemers bij de IAO serieus te nemen. Het spreekt vanzelf dat de 
regering die klacht serieus neemt. Er mag echter niet aan voorbij gegaan 
worden dat de IAO sinds de totstandkoming van de WAGGS eind 1985 
voortdurend van de ontwikkelingen op de hoogte is gehouden en dat de 
IAO tot op heden - anders dan ten aanzien van de aan de WAGGS 
voorafgaande tijdelijke wetgeving - niet heeft uitgesproken dat de 
WAGGS strijdig zou zijn met ter zake dienende internationale verdrags-
bepalingen 

Uit de rapporten van het zogenaamde Deskundigencomité van de IAO 
van 1985, 1986 en 1987 blijkt dat het Deskundigencomité bij de beoor-
deling van de WAGGS de praktische toepassing van de wet wil 
betrekken, hetgeen ook volgens de regering van veel belang is. Met het 
oog daarop heeft de regering de IAO in het bezit gesteld van het Evalua-
tierapport-WAGGS. De regering heeft er vertrouwen in dat het functio-
neren van de WAGGS toetsing aan internationale verdragsverplichtingen 
ter zake zal kunnen doorstaan. Niet alleen - zoals de leden van de 
P.v.d.A.-fractie suggereren - omdat de WAGGS op dit punt een verbe-
tering ten opzichte van de voorafgaande wetgeving inhoudt, maar 
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veeleer omdat de onderhandelingsvrijheid van sociale partners in het 
kader van de WAGGS daadwerkelijk tot zijn recht kan komen. Ik meen 
hiermee ook de vraag van de G.P.V. fractie te hebben beantwoord met 
betrekking tot de waarde die de regering aan lAO-verdrag nr. 87 toekent. 

De klacht die F.N.V., C.N.V. en M.H.P. thans hebben ingediend bij de 
Commissie voor Vrijheid van Vakvereniging van de Raad van Beheer van 
de IAO lijkt voort te komen uit ontevredenheid over het feit dat het 
Deskundigencomité van de IAO nog niet tot een gefundeerd oordeel over 
het functioneren van de WAGGS gekomen is. In plaats daarvan vragen 
de vakcentrales nu - met het oog op de voorgestelde verlenging van de 
WAGGS - een veroordeling door de Commissie voor Vrijheid van Vakver-
enigingen van de letter van de wet, zonder daarbij de toepassingspraktijk 
te betrekken. Ik betreur het dat in de brieven van de F.N.V, het C.N.V. en 
de M.H.P., het Deskundigencomité van de IAO min of meer in gebreke 
wordt gesteld, als zou het niet of niet tijdig tot een oordeel zijn gekomen. 
Het lijkt ook mij onjuist om de letter van de wet los van het gebruik van 
de wet in de praktijk aan een toetsing aan het lAO-verdrag nr. 87 te 
onderwerpen. Op verzoek van de IAO is thans een reactie op de brieven 
van de F.N.V., het C.N.V. en de M.H.P. in voorbereiding. Ik streef ernaar 
deze reactie medio oktober aan de IAO toe te zenden. 

Wanneer de lAO-procedure zal zijn afgerond is niet te overzien. Er is 
naar mijn mening thans dan ook geen aanleiding om - op voorhand - aan 
deze procedure consequenties te verbinden voor de parlementaire 
behandeling van het onderhavige wetsontwerp. Grote bezwaren zie ik 
tegen de concrete suggestie van de fracties van de P.v.d.A. en het G.P.V. 
om, vanwege de klacht van de vakcentrales, de WAGGS met slechts één 
jaar te verlengen, omdat dat - zoals eerder gesteld - er naar mijn mening 
toe zal leiden dat veel instellingen en sectoren een principiële keuze 
tussen aanwijzing of een budgetteringsregeling vrijwel zeker met ten 
minste nog een jaar zullen willen uitstellen. 

6. Werkingssfeer 

De leden van de P.v.d.A. fractie dringen aan op een nadere 
beschouwing over de werkingssfeer van de wet met name inzake de 
bedrijfsverenigingen en ziekenfondsen. De leden van de C.D.A.-fractie 
verwijzen naar hetgeen ik hierover heb gezegd in het mondeling overleg 
op 28 juni j l . met de vaste commissie voor Sociale Zaken en Werkgele-
genheid over het evaluatierapport WAGGS. Laatstgenoemde leden 
vragen zich af of de mogelijkheid van loonkostenstijging ten koste van de 
voorzieningen in de huidige situatie niet aanmerkelijk geringer is dan in 
de voorziene toekomstige ontwikkeling. De leden van de V.V.D.-fractie 
vragen of de opvatting van de sector van de sociale werknemersverzeke-
ringen dat deze sector niet onder de WAGGS zou moeten vallen, niet aan 
kracht heeft gewonnen na de brief van de Staatssecretaris van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid van 25 maart 1988 (Tweede Kamer, 
1987-1988, 20 508). 

In antwoord op deze vragen wil ik het volgende opmerken. Bij de 
behandeling van het wetsvoorstel-WAGGS is uitdrukkelik aandacht 
besteed aan de werkingssfeer. Bepalend voor de werkingssfeer is de 
vraag of financiering in belangrijke mate plaatsvindt uit collectieve 
middelen. Kenmerkend voor deze financiering is onder andere dat door 
de overheid wordt bepaald aan wie de lasten worden opgelegd en in 
welke omvang. Voor de uitvoeringsorganen sociale zekerheid is er op dit 
beslissende punt geen verschil ten opzichte van sectoren als de gezond-
heidszorg of andere delen van de gepremieerde en gesubsidieerde 
sector. Dit zou anders zijn wanneer de werknemersverzekeringen 
helemaal in handen van de werkgevers en werknemers zouden zijn, zodat 
de overheid er geen enkele invloed meer op heeft. In een dergelijke 
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situatie is het naar mijn oordeel logisch dat de uitvoeringsorganen buiten 
de WAGGS vallen. Een zo vergaande - volledige - overdracht van de 
werknemersverzekeringen aan werkgevers en werknemers is in het licht 
van het daarover gevoerde overleg - waarover staatssecretaris De Graaf 
de Kamer met zijn brief van 25 maart 1988 heeft geïnformeerd - zeker 
op korte termijn niet te verwachten. Wordt een dergelijke overdracht 
gerealiseerd, dan kan de aanwijzing in het kader van de WAGGS op elk 
moment woden ingetrokken. Het feit dat premies door de overheid 
worden vastgesteld betekent niet dat daarmee de kosten volledig 
beheerst kunnen worden. De premies dienen kostendekkend te zijn. De 
kosten worden bepaald door de geboden voorzieningen (waarop de 
aanspraken al dan niet wettelijk kunnen zijn vastgelegd), door het beroep 
daarop en door de uitvoeringskosten. De personeelskosten vormen een 
belangrijk deel van de uitvoeringskosten. 

Overigens wil ik erop wijzen dat het voorzieningenniveau bij de uitvoe-
ringsorganen niet alleen wordt bepaald door de hoogte van de uitke-
ringen, maar ook door de kwaliteit van de administratieve uitvoering. 

7. Ruimtevaststelling 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. vragen een inzicht in de mate 
waarin de ruimte voor verbetering van arbeidsvoorwaarden niet volledig 
daarvoor is besteed, alsmede een vergelijkend overzicht van de toege-
kende ruimte, mede in verband met incidentele loonontwikkelng en de 
feitelijke arbeidsvoorwaardenontwikkeling en die van het incidenteel in 
de g +g-sector, de overheidssector en het particuliere bedrijfsleven. Het 
gevraagde overzicht is als bijlage bijgevoegd. 

De leden van de P.v.d.A. fractie vragen of de Minister van Sociale 
Zaken en Werkgelegenheid niet zou moeten voorkomen dat ruimte voor 
arbeidsvoorwaardenontwikkeling door werkgevers aangewend wordt 
voor andere doeleinden. Ik heb geen aanwijzingen dat dit frequent 
voorkomt. Mij is wel bekend dat in enkele deelsectoren cao-partijen 
besloten hebben om een deel van de ruimte te reserveren. Dat is hun 
goed recht. De vrijheid van onderhandelen, waar sociale partners terecht 
aanspraak op maken, maakt het bovendien ongewenst, zo niet 
onmogelijk dat de overheid regels stelt voor de besteding van de ruimte. 

De constatering van de leden van de P.v.d.A. fractie dat de regering de 
werknemers in de g-f g-sector niet parallel laat lopen met het overheids-
personeel is onjuist. Sinds de invoering van de WAGGS is bij de 
vaststelling van de ruimte voor verbetering van arbeidsvoorwaarden in de 
g +g-sector en de overheidssector uitgegaan van een gelijkwaardige 
behandeling van beide sectoren. Als gevolg hiervan is in de periode 
vanaf 1986 geen achterstand van de g + g-sector ten opzichte van de 
overheid opgetreden. Wel is er verschil geweest in de aanwending van 
de ruimte. In de g +g-sector is deze voor een belangrijk deel besteed aan 
verhoging van de contractlonen, terwijl bij de overheid naast 
zogenaamde semigenerieke salarismaatregelen ruimte is aangewend 
voor ondermeer de verlaging van de VUT-leeftijd. 

De leden van de P.v.d.A. fractie verwachten dat bij een vaststelling van 
de ruimte conform de ontwikkeling in de marktsector er reële kansen 
aanwezig zijn dat een deel van de ruimte in de g + g-sector zal worden 
aangewend voor werkgelegenheidsmaatregelen. Ik wil dat niet uitsluiten. 
In de huidige financieel economische omstandigheden ziet het kabinet 
echter overwegende bezwaren tegen een koppelingsmechanisme als 
voorgesteld door deze leden. 

De leden van de P.v.d.A. fractie vragen mijn opvatting inzake het 
aanwenden van de hoogte van de pensioenpremie voor de argumen-
tering van de beschikbaar te stellen ruimte. Naar aanleiding van deze 
vraag wijs ik erop dat de WAGGS betrekking heeft op de kosten voort-
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vloeiend uit alle op geld waardeerbare arbeidsvoorwaarden, dat wil 
zeggen ook op de kosten voor de pensioenvoorziening. Het vaststellen 
van een pensioenregeling en de daarvoor te betalen premie behoort tot 
de verantwoordelijkheid van sociale partners c.q. het bestuur van het 
pensioenfonds. De overheid heeft hiermee geen bemoeienis. Wanneer 
de premie voor de pensioenvoorziening - voor zover deze ten laste komt 
van de werkgever - wordt verlaagd is de hieruit voortvloeiende financiële 
ruimte beschikbaar voor werkgevers en werknemers naast de in het 
kader van de WAGGS vastgestelde ruimte. De afgelopen jaren is bij het 
vaststellen van de ruimte in het kader van de WAGGS rekening 
gehouden met mogelijk geachte - en feitelijk ook gerealiseerde - verla-
gingen van de pensioenpremies in de g +g-sector. Dit is gebeurd omdat 
in die jaren doorgevoerde verlaging van de Abp-premie ten goede zijn 
gekomen aan de overheid (aangewend ter vermindering van het financie-
ringstekort) en niet beschikbaar zijn geweest voor de arbeidsvoorwaarden-
ontwikkeling overheidspersoneel. Voor de jaren 1987 t/m 1989 zijn 
hierover in het Regeerakkoord toegespitste afspraken gemaakt. Door bij 
de ruimtevaststelling in het kader van de WAGGS rekening te houden 
met de mogelijke verlaging van de pensioenpremies in de g +g-sector, 
voorzover vergelijkbaar met de afroming van de ABP-premie, kon worden 
gerealiseerd dat voor de overheidssector en de g-i-g-sector per saldo 
een gelijkwaardige ruimte voor de arbeidsvoorwaardenontwikkeling 
beschikbaar was. 

8. Overige aandachtspunten 

Naar aanleiding van de vraag van de leden van de V.V.D. fractie of de 
ontwikkelingen met betrekking tot het overlegstelsel bij de ambtenaren 
geen nadere afwegingen noodzakelijk maakt met betrekking tot het 
ruimte-overleg in de g +g-sector wijs ik op het volgende. 

Enerzijds is er een samenhang tussen het ruimte-overleg g +g-sector 
en het arbeidsvoorwaardenoverleg overheidspersoneel voorzover het 
gaat om het bepalen van de financiële ruimte voor de arbeidsvoorwaar-
denontwikkeling. Anderzijds is er een wezenlijk verschil tussen het 
overleg in beide sectoren. Anders dan het ruimteoverleg voor de g + g-
sector heeft het overleg in de overheidssector betrekking op de inhoude-
lijke regeling van arbeidsvoorwaarden, het is een overleg tussen 
werkgever (de overheid) en werknemers. In de g + g-sector is het 
arbeidsvoorwaardenoverleg onderscheiden van het ruimteoverleg; bij dit 
arbeidsvoorwaardenoverleg is de overheid in het geheel niet betrokken. 

Het tijdspad van het ruimte-overleg g +g-sector is - met inachtneming 
van de voorgestelde wijziging - afgestemd op het arbeidsvoorwaarden-
overleg voor het overheidspersoneel zoals dat in het kader van een proef 
met een nieuw overlegstelsel gevoerd wordt. 

De leden van de P.v.d.A-fractie vragen opnieuw aandacht voor de 
problematiek met betrekking tot de bejaardentehuizen. Kortweg komt 
deze problematiek erop neer dat de bejaardentehuizen uit twee bronnen 
gefinancierd worden, de begrotingsmiddelen (collectieve uitgaven) en de 
eigen bijdragen. De WAGGS regelt uitsluitend de aanpassing van de 
financiering ten laste van de collectieve middelen. Zoals in de brief van 
de Minister van WVC (mede namens mij) aan de vaste Kamercommissies 
voor Welzijn en Cultuur en voor Sociale Zaken en Werkgelegenheid van 
27 juli 1988 is uiteengezet, is dit geen doorbreking van de oude syste-
matiek van indexering. Indien de ontwikkeling van de eigen bijdragen bij 
de aanpassing in het kader van de WAGGS achterblijft, hetgeen gelet op 
de ontwikkeling van de AOW-uitkeringen niet zo verwonderlijk is, 
ontstaat er in de sector van de bejaardentehuizen een financieringspro-
bleem. Er zijn dan onvoldoende financiële middelen om een cao die wél 
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binnen de WAGGS-ruimte blijft, te bekostigen. Sociale partners staan 
dan voor een keuze om of een cao af te sluiten binnen de beschikbare 
financiële middelen (en dus met minder dan elders genoegen te nemen) 
of de ontbrekende financiering ten laste van het volume te brengen. Dit 
laatste zou in deze situatie geen grond voor een ultimum remedium 
kunnen opleveren. Zelfstandige verhoging van de eigen bijdragen is voor 
hen geen haalbaar alternatief gelet op de eigen bijdrage systematiek. 

Zoals de Minister van Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur reeds 
schriftelijk heeft laten weten, is hier geen sprake van een WAGGS-
probleem. Ik denk daarom dat de door de leden van de P.v.d.A.-fractie 
gesignaleerde problematiek verder niet in het kader van dit wetsontwerp 
aan de orde hoeft te komen. De Minister van Welzijn, Volksgezondheid 
en Cultuur is overigens nog steeds in overleg met ondermeer de Minister 
van Financiën op zoek naar een oplossing voor dit probleem. Hij 
verwacht nog voor het einde van dit jaar hierover zowel aan de Kamer als 
aan betrokken sociale partners uitsluitsel te kunnen geven. 

9. Tot besluit 

In antwoord op een vraag van de leden van de S.G.P.-fractie ben ik van 
mening dat de parlementaire behandeling van het wetsvoorstel tot 
verlenging van de WAGGS voor het einde van dit jaar afgerond moet 
kunnen worden. 

Door de leden van de fracties van C.D.A. en V.V.D. is de vraag gesteld 
of de wet na de verlenging niet eerder aan een evaluatie onderworpen 
zou moeten worden dan in 1992. De keuze van een evaluatiemoment is 
vaak nogal arbitrair. Ik heb mij bij mijn voorstel laten leiden door twee 
overwegingen. Ten eerste meen ik dat de aard van het onderhavige 
beleidsterrein van de arbeidsvoorwaarden een voortdurende bezinning 
vereist op de vraag of de vigerende wetgeving nog aansluit bij de 
bestaande behoefte. In het bijzonder de gewenste ontwikkeling van 
budgetteringsregelingen als bedoeld in artikel 2 lid 3 WAGGS maken het 
mijns inziens nodig om periodiek op grond van een actueel inzicht in de 
ontwikkeling van budgetteringsregelingen de vinger aan de pols te 
houden. Dit zou naar mijn mening gekoppeld kunnen worden aan de 
jaarlijkse rapportage aan de Kamer, die in mijn voorstel ongewijzigd 
blijft. In de tweede plaats zal na verloop van tijd opnieuw een grondige 
evaluatie van het functioneren van de wet wenselijk zijn. Wil deze 
evaluatie een wezenlijke toevoeging op de recente evaluatie vormen, dan 
zal die echter op een wat langere periode betrekking moeten hebben. 
Bovendien rechtvaardigt de menskracht die een dergelijke omvangrijke 
evaluatie vereist - bij de overheid, zowel als bij sociale partners - een 
wat langere periodiciteit. 

De G.P.V. fractie acht tot slot het antwoord van de regering ter zake 
van de gekozen verlengingsconstructie niet echt overtuigend en vraagt 
wat er op tegen is twijfel hieromtrent uit te sluiten en de ingangsdatum 
van het wetsvoorstel in plaats van op 1 januari 1989 te bepalen op 31 
december 1988. 

Ik betreur het dat het gestelde in het nader rapport deze fractie niet 
geheel heeft kunnen overtuigen. De gekozen verlengingsconstructie -
evenals de daaraan ten grondslag liggende redenering, zoals vervat in 
het nader rapport - is naar mijn mening echter geheel sluitend en 
overigens, zoals ook opgemerkt in het nader rapport, in het verleden 
meer dan eens in wetsvoorstellen toegepast. Voor het uitsluiten van 
twijfel hieromtrent bestaat derhalve geen enkele aanleiding. 

De Minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, 
J. de Koning 
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BIJLAGE Besteding van WAGGS-ruimte; vergelijking ruimte verdiscon-
teerd voor incidenteel met door partijen gegeven incidenteel 
(tabellen I en II) 
Vergelijking ontwikkeling contractuele loonkosten marktsector, 
g +g-sector en overheid (tabel III) 

De tabellen I en II geven een cijfermatig overzicht (op niveaubas'ts) van 
de toegekende en bestede WAGGS-ruimte voor verbetering van arbeids-
voorwaarden (tabel I) en voor incidentele loonontwikkelng (tabel II). Ter 
wille van de overzichtelijkheid is het cijfermateriaal beperkt tot de 
grotere sectoren. Ook zijn de ontwikkelingen in de gebudgetteerde 
deelsectoren omroep en NS opgenomen. 

De cijfers zijn voor wat betreft de toegekende ruimte gebaseerd op 
WAGGS-ruimtebesluiten met betrekking tot de periode 1986 tot en met 
1988 (het jaar 1985 - dat vooraf gaat aan de WAGGS - is om die reden 
buiten beschouwing gelaten). Voor de besteding van ruimte en de 
incidentele loonontwikkeling berusten de cijfers op opgaven door partijen 
in het kader van de aanmelding ex WAGGS van afgesloten cao's bij de 
Dienst Collectieve Arbeidsvoorwaarden van het Ministerie van SZW. In 
een aantal sectoren is voor 1988 nog geen cao tot stand gekomen, zodat 
voor dat jaar nog geen kostenopgave kon worden verstrekt.1 

De voornaamste conclusies die uit de tabellen I en II kunnen worden 
getrokken zijn de volgende: 

- In vrijwel alle sectoren is in de beschouwde periode ruimte ontstaan 
door verlaging van de werkgeverslasten voor de pensioenvoorziening. 

- In een aantal sectoren resteert een structureel saldo (nog) 
onbestede ruimte. 

- In drie sectoren (ziekenfondsen, omroep en NS) is sprake van een 
aanmerkelijke overschrijding van de beschikbare ruimte voor verbetering 
van arbeidsvoorwaarden. In het geval van de NS staat daartegenover 
een zeer lage incidentele loonontwikkeling. Bij de ziekenfondsen is dit in 
mindere mate het geval. 

- Deels zijn de saldi nog onbestede ruimte verklaarbaar uit het feit dat 
partijen nog geen afspraken voor 1988 hebben gemaakt (streekvervoer). 
Ook hebben partijen in een aantal gevallen (welzijn, bejaardentehuizen, 
streekvervoer) afspraken gemaakt over eenmalige uitkeringen, zodat op 
kasbasis geen of in mindere mate sprake is van onderuitputting. 

- In de sector bejaardentehuizen komt de incidentele loonontwik-
keling, voorzover die de daarvoor verdisconteerde ruimte te boven gaat, 
ten laste van het saldo onbestede ruimte. 

- In een aantal andere sectoren (met name NS, in mindere mate in de 
sector sociale verzekeringen en streekvervoer) is de door partijen 
opgegeven ontwikkeling van het incidenteel lager dan het in de ruimte 
verdisconteerde. Hierdoor ontstaat een saldo dat besteed is aan verbe-
tering van arbeidsvoorwaarden of nog daarvoor beschikbaar is. 

1 Voor de sectoren omroep, NS en streek-
vervoer zijn geen gegevens voor 1988 
opgenomen. Voor omroep en streekvervoer 
zijn partijen reeds een principe-akkoord 
overeengekomen, maar een cao1988 is nog 
niet aangemeld. NS heeft wel een cao-1 988 
aangemeld, maar de kostenopgave is nog 
onvolledig. 
Voor de sector sociale verzekering is het 
jaar 1986 buiten beschouwing gelaten, 
aangezien aanwijzing pas in 1987 is 
geschied. 

Tabel III bevat een overzicht van de ontwikkeling van de contractuele 
loonkosten op/'aarbasis in de periode 1986 tot en met 1988 in de markt-
sector, de g + g-sector en de overheid. Omdat een substantieel deel van 
de ontwikkeling in de collectieve sector (overheid en g +g-sector) 
ontstaat door overloop uit 1 985 wordt deze ontwikkeling ook exclusief 
bedoelde overloop gepresenteerd. 

De voornaamste conclusies die uit tabel III kunnen worden getrokken 
zijn: 

- De ontwikkeling in de collectieve sector is achtergebleven bij de 
ontwikkeling in de marktsector, vooral als wordt geschoond voor de 
overloop uit 1985. 
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- Deze achterstand is met name ontstaan in 1986 en 1987; in 1988 is 
sprake van een gelijke ontwikkeling in de g + g-sector ten opzichte van de 
marktsector, terwijl de contractuele loonkostenontwikkeling bij de 
overheid zelfs iets sterker is 

Met betrekking tot de incidentele loonontwikkeling is geen vergelijkend 
overzicht gemaakt omdat daarvoor onvoldoende gegevens beschikbaar 
zijn. 

De door het CPB in de MEV gepubliceerde gegevens hebben 
betrekking op de bedrijvensector, met inbegrip van de gehele g + g-
sector en de overheidsbedrijven. 

Aan de overheidssector is in de jaren 1986 t/m 1988 steeds 0.75% 
voor incidenteel beschikbaar gesteld. Over de feitelijke incidentele 
loonontwikkeing bij de overheid in deze periode zijn nog geen cijfers 
beschikbaar. 

Sector Arbeidsvoorwaardenontwikkeling 1986 t .m. 1988 
confrontatie van ruimte en bestedingen 
(excl. incidenteel en mutaties werkgeverspremies wettelijke 
sociale zekerheid; in % van de totale loonkosten) 

WAGGS ruimte Pensioenlasten Bestedingen Saldo 
(incl. werkgever (niveaubasis. 
differentiaties) (daling) excl. eenmalige 

uitkeringen) 
(1) (2) (3) (1) + (2)-(3) 

Ziekenhuizen 1.14 1.35 2 44 0.05 
Welzijn' 1.14 1.78 1.96 0.962 

Gezinszorg 2 943 0.59" 3 175 0.36 
Bejaardentehuizen 2.00$ 1.17 1 76 1.41' 
Omroep 1.14 0.50» 2.088 - 0.44' 
Sociale verzekeringen 
- bedrijfsverenigingen 0.74'° 1.72" 2.55" - 0 .09 
- Ziekenfondsen 1.14 0 .00" 6.04" - 4 . 9 0 ' 2 

Openbaar vervoer 
- Streekvervoer 1.14 0 .25" 0 .82" 0.57'* 
- NS 2.0515 3.96'6 - 1 . 9 1 " 

1 Vanaf 1988 excl Gezinszorg 
2 (ten laste van dit saldo) een eenmalige uitkering in 1988 van 0.34% 
3 alleen algemene WAGGS-ruimte voor 1988 (0.74%); tot 1 988 was deze sector onderdeel 
van Welzijn Voorts 2,2% gedifferentieerde ruimte toegekend in 1986 en 1 988 
4 alleen 1988, de besparing in '86 en '87 zit inbegrepen bij Welzijn (zie ook 3) 
5 2 2% besteed aan salarisherstruktureringen, waarvoor gedifferentieerde ruimte was 
toegekend, 0.97% besteed in 1 988 in het kader van een eerste eigen cao 
6 incl 0.86% gedifferentieerde ruimte 
7 (ten laste van dit saldo) eenmalige uitkeringen in '87 (0.75% en '88 (0.96%) 
8 voorlopige cijfers over 1986 en 1987 
9 bovendien een eenmalige uitkering in 1987 van 1% 
10 ruimte voor verbetering ad 0.4% in 1987 niet toegekend, i.v.m. reeds doorgevoerde verbe-
teringen voor het moment van aanwijzing (april '87) 
" cijfers over 1987 en 1988 
"waarvan volgens opgave partijen 1.99% gedekt door extra-efficiencywinst 
13 cijfers over 1987 
'4 (ten laste van dit saldo) een eenmalige uitkering in 1987 van 0.34% 
15 inclusief 0.91 % ruimte i.v.m. het niet kunnen beschikken over ruimte a.g.v. verlaging 
werkgeverslasten pensioenvoorziening 
16 cijfers over 1986 en 1987 
" volgens opgave partijen wordt deze overschrijding vrijwel geheel gecompenseerd in de 
sfeer van de incidentele loonontwikkeling 

Bron: WAGGS-ruimtebesluiten 
door cao-partijen verstrekte kostenopgaven 
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Tabel II 

Sector Incidentele loonontwikkeling' 

Opgave partijen Verdisconteerde Saldo 
ruimte 
(1986: 
(1987: 
(1988: 

0,75%) 
1%) 
1%) 

2.75 2.75 0.00 
2.75 2.75 0 0 0 
1.00 1.00 0 0 0 
2.25 2 0 0 - 0.25 

(geen opgave) 2.75 -

1 32 2.00 0 6 8 
1.70 2.00 0.30 

0.75 1.00 0.25 
- 0 14 1.75 1.89 

Ziekenhuizen 
Welzijn 
Gezinszorg 
Bejaardentehuizen 
Omroep 
Sociale verzekeringen 
- Bedrijfsverenigingen 
- Ziekenfondsen 
Openbaar vervoer 
- Streekvervoer 
- NS 

' De vergelijking heeft alleen betrekking op de periode waarover door partijen cijfers zijn 
verschaft, volgens onderstaand overzicht 

sector cijfers over de jaren 

Ziekenhuizen 
Welzijn 
Gezinszorg 
Bejaardentehuizen 
Omroep 
Bedrijfsverenigingen 
Ziekenfondsen 
Streekvervoer 
NS 

1986, 1987, 1988 
1986, 1987, 1988 
1988 tot 1988 onderdeel van cao-sector Welzijn) 
1987 en 1988 
geen gegevens door partijen verstrekt 
1987 en 1988 
1987 en 1988 
1987 
1986 en 1987 

Bron: WAGGS-ruimtebesluiten 
door cao partijen verstrekte kostenopgaven 

Tabel III 

Mutaties in contractuele loonkosten per uur, op jaarbasis (excl. incidenteel, mutaties werkge-
verspremies sociale zekerheid en mutatie pensioenbijdrageverhaal op de werknemer'. 

19862 1987 1988 totaal2 

marktsector3 2.8% (2.4%) 1,7% 
g +g-sector3 3.1% (0.7%)" 0,8% 
Overheid 1.4% (0.1 %)5 0,7% 

1.1% 
1,1% 
1,4%' 

5.6% (5.2%) 
5.0% (2.6%) 
3.5% (2.2%) 

' Bij de overheid is in de periode 1986-1988 het pensioenbijdrageverhaal op de werknemer 
gedaald met in totaal 0.45%; in de g + g sector heeft zich per saldo geen daling voorgedaan, 
maar wel is de PGGM-regeling verbeterd (opname van de onregelmatigheidstoeslag in de 
bijdragegrondslag) 
2 Tussen haakjes de ontwikkeling exclusief overloop uit 1985 
3 DCA cijfers (inbegrepen: kosten adv, bijdragen aan contractuele fondsen zoals VUT- en 
O&O-fondsen) Cijfers 1988 voorlopig. 
4 In 1986 is geen ruimte voor algemene verbetering van arbeidsvoorwaarden toegekend, 
maar o.a. is verlaging van werkgeverslasten pensioenvoorziening ingezet voor het verhogen 
van de bovenwettelijke uitkering bij ziekte ter compensatie van de verlaging van de wette-
lijke uitkering (0,3%). 
5 incl. handhaving van 100% uitkering bij ziekte. 
6 incl. 0,1% A&O fonds; 
' incl. 1,0% VUT 
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